
 مستخلص الرسالة

هـ(، من حديث  509للإمام أبي شجاع، شيرويه بن شهردار الديلمي )ت  الفردوس بمأثور الخطاب  عنوان الرسالة:
 ( تحقيقا ودراسة. 2650( إلى حديث رقم ) 2502رقم ) 

للإمام أبي شجاع الديلمي، ضمن مشروع علمي   الفردوس بمأثور الخطاب"تحقيق قسم من كتاب "  موضوع الرسالة:
 رسالة، وهذه الرسالة هي الثالثة عشر منها.   42مكون من 

 تحقيق مخطوط ودراسة الأسانيد والحكم عليها.     منهج البحث:
نسخة محفوظة فى مكتبة جار الله )ج(.    - 2نسخة محفوظة فى مكتبة لا له لي )وهى الأصل(.    - 1  النسخ المعتمدة: 

نسخة محفوظة    -5نسخة محفوظة فى المكتبة الأزهرية )ز(.    -4نسخة محفوظة فى مكتبة عاطف أفندي )ع(.    -3
 كتبة فيض الله )ف(. نسخة محفوظة فى مكتبة جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية )م(. فى م

 الأقسام الرئيسية للبحث:  
 القسم الأول: فهو قسم الدراسة، ويتضمن فصلين:  -1

 الفصل الأول: ترجمة مختصرة بالمؤل ِّف. والفصل الثاني: يعُنى بالكتاب المؤلَّف، والتعريف به. 
و قسم التحقيق، ويعنى بتحقيق جزء من الكتاب تحقيقًا علميًا، يشتمل على ضبط النص، وكتابته  القسم الثاني: فه -2

إملائيًّا، وتخريج الأحاديث والآثار من مظانها، ودراسة أسانيدها، وترجمة موجزة للأعلام. ثم الخاتمة وذكرت فيها  
 أبرز النتائج والتوصيات، ثم الفهارس العلمية.

 البحث: أبراز نتائج 
 تحرير اسم الكتاب وأن الراجح فيه "الفردوس بمأثور الخطاب".  -1
 وجود إبرازتين للكتاب، الأولى تضم عشرة آلاف حديثاً، والثانية اثني عشر ألف حديثاً.  -2
تميزت الإبرازة الثانية بزيادة في منهج المؤلف نص عليها في خطبته، تتلخص في شرح الألفاظ الغريبة،  -3

 في العزو إلى الصحيحين أو أحدهما، وبيان بعض المناكير.واستعماله الرموز 
 من منهج المؤلف إيراده الأحاديث بدون إسناد.  -4
 من منهج المؤلف إيراده الأحاديث المنكرة لبيان نكارتها.  -5
رموز التخريج الموجودة في الكتاب، الزائدة على التي ذكرها في المقدمة )خ، م، خ مـ، ك( ، هي من   -6

 المؤلف على الراجح.إضافات ابن 
 وقد أوصيت بمواصلة العمل في المشروع لإثراء المكتبة الإسلامية، وإخراج الكتاب في أقرب صورة أرادها مؤلفه. 
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Thesis Abstract 

Research Title: Al Firdaws Bim'thur Alkhitab by Abu Shuja’, Sherwayh bin Shahdar Al-

Daylami (d. 509 A.H.) from Hadith No. (2502) to Hadith No. (2650), authenticated and 

examined. 

Thesis Topic: Critically editing  a selected portion from the book titled “Al-Firdaws with 

Mathur Al-Khattab” authored by Imam Abu Shuja’ Al-Daylami, as part of an educational 

project containing fourty two theses and this thesis is the thirteenth of them. 

Methodology of Research: Critical editing of manuscript, study and judge of evidence. 

Copies of manuscript used: 

1) A preserved copy at the Laleli Library in Istanbul (it is the basis) 

2) A preserved copy at the Jarallah Library 

3) A preserved copy at the Atif Efendi Library 

4) A preserved copy at the Alazharia Library 

5) A preserved copy at the Feyzollah Library 

6) A preserved copy at the Imam Muhammad Bin Saud Islamic University Library 

Main Contents of Research: 

The first section: it is the study section, and it includes two chapters: 

The first chapter: a brief translation by the author. And the second chapter: it deals with 

the authored book, and the definition of it. 

The second section: it is the investigation section, and it is concerned with the scientific 

investigation of part of the book, which includes controlling the text, writing it in 

spelling, extracting hadiths and antiquities from their perspectives, studying their chains 

of transmission, and a brief translation of the media. Then the conclusion and mentioned 

the most prominent results and recommendations, and then the scientific indexes. 

Highlighted search results: 

1- Editing the name of the book and that the most correct in it is “Al-Firdaws with Mathur 

Al-Khattab”. 

2- There are two highlights of the book, the first containing ten thousand hadiths, and the 

second twelve thousand hadiths. 

3- The second highlight was characterized by an increase in the author’s approach, which 

he stipulated in his sermon, which is summarized in explaining strange words, his use of 

symbols in attributing to the two Sahihs or one of them, and explaining some of the 

objectionable. 

4- It is from the author’s approach to include hadiths without chain of transmission. 

5- From the author’s approach, he includes the reprehensible hadiths to show their denial. 

6- The graduation symbols found in the book, in addition to the ones mentioned in the 

introduction (kh, m, khm, k), are among the additions of the author’s son to the most correct 

one. 

It was recommended to continue working on the project to enrich the Islamic library, and 

to produce the book in the closest image its author wanted.  
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